

SELECTED RECORDS FROM THE ARCHIVES DÉPARTEMENTALES DE L'AUDE, 1913–1968

RG-43.039M

United States Holocaust Memorial Museum Archives
100 Raoul Wallenberg Place SW
Washington, DC 20024-2126
Tel. (202) 479-9717
e-mail: reference@ushmm.org

Title: Selected Records of Archives départementales de l'Aude, 1913-1968.

Record Group Number: RG-43.039M

Accession Number: 2003.35

Extent: 74,951 digital images (JPEG); 15 microfilm reels (16 mm).

Provenance: The United States Holocaust Memorial Museum Archives received the filmed documents via the United States Holocaust Memorial Museum International Archives Program in Mar. 2003

Restrictions on Access: 6 Mi 8 and 15 are unrestricted. 6 Mi 14 will be accessible to the public on January 1, 2012.

Restrictions on Use: Reproduction only by permission of the Director of the Archives départementales de l'Aude.

Organization and Arrangement: Organized in thematic and alphabetical order. Group: 6 Mi 1 to 6 Mi 7; and Group: 6 Mi 9 to 6 Mi 13

Language: French

Preferred citation: Standard citation for the United States Holocaust Memorial Museum, Curatorial Affairs Division, Archives

Scope and Content Note: Contains alphabetical name lists of various categories of French Jewish, foreign Jewish, and non-Jewish refugees including political refugees and Spanish,

German, Austrian, etc. refugees; administrative and other documents concerning the internment camps Bram, Couiza, and Rivel; the prison at Limoux, France; Vichy government and instructions and regulations regarding refugees in labor groups and refugees in internment camps; documents and reports of the local Sûreté; documents regarding "secret organizations," the resistance, and communists; registers of persons killed by the Germans; and records of German atrocities.

CONTAINER LIST

6 Mi 8 documents concerning internments under the Vichy government of Spaniards in the camp of Vernet from 1941-42; reports and notes concerning those interned at the Camp of Saint-Sulpice-la-Pointe in the Tarn – political prisoners or those considered “unwanted” established in September, 1942; political prisoners (either in or from) North Africa 1942-43; prisoners who may be freed in 1942; civilians interned in 1943; police round-ups; people incarcerated at the Prison of Limoux in 1944; statistics on crimes by nationality and gender.

Internments to sanction black-marketeering; restaurant inspections, 1941-44.

Allocations and aide to the families of those interned: instructions on application of rules, payment receipts, correspondence, names taken off the lists, 1940-44.

Card file containing information on French and foreigners interned: former political activity, the reason they were interned, information which will eventually be used to eliminate their families from state subsidies, 1940-44.

The Departmental Committee for the Liberation of Aude: police investigations concerning collaborators, the *milice*, the *Légion de Volontaires Français* et the *Waffen S.S.*, 1944-45.

Removal and evacuation of foreigners from the coastal area, whose access is forbidden to them, 1940-45.

Files of foreigners interned in diverse camps.

Franco-German relations: translations of *Feldkommandantur orders*, 1943-44.

6 Mi 15 police investigations of foreigners, arrivals and internment of foreigners, census of Soviet soldiers, *commission de criblage*, lists in alphabetical order and individual files, A-Z, 1941.

Naturalizations, or revision of naturalizations, 1940-42.

Files of those who regained French citizenship after the war.

(6 MI 14 *these documents are not to be made accessible to the public until 2012)*

Foreigners: inquiries made by consulates or other organizations, catalogued in alphabetical order by country and name of individual, 1945-62.

Spanish refugees to be sent to the Camp of Vernet; Italian passports delivered in 1940; requests to return to Italy; transportation vouchers given to destitute Italians returning to Italy, 1940-43.

Entry and internments of foreigners of all nationalities: documents and statistics, 1941-42.

ADDENDUM

Original French description of the content of the three microfilms

NOTE: *The call number references "MW" have been changed to new call numbers.*

List of changes:

MW 1416 is now part of 103 W 7

MW 1917 is now part of 103 W 12, 15, 16, 38

MW 1418 is now part of 103 W 15, 16

MW 2589 is now part of 102 W 179, 203

6 Mi 8 - Documents conservés sous les cotes mentionnées ci-dessous.

1939-1945

MW 288 Internements administratifs sous le gouvernement de Vichy. Révision des sanctions, contrôle des internés administratifs ; dossier d'internements d'Espagnols au camp du Vernet de 1941 à 1942 ; dossier commun aux internés administratifs confirmant le rapport du chef du camp de Saint-Sulpice (Tarn) au 15 mai 1941, et notices concernant les internés éventuels en 1942, la liste d'internés politiques et d'indésirables établie au mois de septembre 1942, les internés politiques de l'Afrique du Nord en 1942-1943, les internés administratifs dont la libération est envisagée en 1942, les camps d'internement civils dans le département en 1943, les opérations de police et les sanctions administratives prises au début de mars 1943, de la révision de la situation des internés administratifs et politiques en 1943 ; les détenus à la maison d'arrêt de Limoux en 1944 ; les rapports mensuels d'internements prononcés de février à juillet 1944 avec le relevé statistique et numérique par nature de délit, par nationalité et par sexe des internements opérés (dossiers, contrôle, listes). 1939-1944

MW 289 Internements administratifs sous le gouvernement de Vichy pour atteinte à la politique des prix nuisible à l'économie du pays (marché noir) : instructions d'application, dossiers divers, liste d'internés, perquisitions, contrôle des restaurants, relevé des sanctions prises pour répression du marché noir, matières diverses, dossiers. 1941-1944

MW 290 Allocations et secours aux familles d'internés : instructions d'application, états de paiement justificatifs prévisionnels, correspondance diverse, radiations. 1940-1944

MW 291-292 Fichier de renseignements signalétiques d'internés administratifs français et étrangers avec indication des antécédents politiques, du motif d'internement et de la décision de l'autorité qui l'a prescrit, en vue de l'attribution ou de la radiation d'allocations aux familles des internés (classement alphabétique). 1940-1944

291 Français (A à V). Etrangers (A à F).

292 Etrangers (suite : G à W).

MW 1204 Comité départemental de Libération de l'Aude. Police politique : enquêtes de police, contrôles et listes concernant les collaborateurs, la milice, la L.V.F. et les Waffen S.S. septembre 1944 – janvier 1945

MW 1416 Eloignement et évacuation des ressortissants étrangers de la zone côtière et du département, enquête administrative correspondante, listes et statistique numérique. Mars-avril 1944

MW 1417-1418 Dossiers d'étrangers internés dans divers camps. 1940-1945

1417 A à K.

1418 L à Z.

MW 2589 Relations franco-allemandes : dossier de traduction des ordres de la Feldkommandantur. Novembre 1943-août 1944

6 Mi 15 - Documents conservés sous les cotes mentionnées ci-dessous.

1940-1942

49 W 79 Sûreté générale, entrées et internement des étrangers : recensement des contingents soviétiques ; commission de criblage ; listes générales et dossiers d'enquête individuelle (ordre alphabétique de noms), A-Z. 1941

49 W 165 Naturalisations : registre des révisions de naturalisations. 1940-1942

49 W 166-170 Naturalisations : dossiers de naturalisations des étrangers réintégrés dans la nationalité française après la guerre (classement par ordre alphabétique).

166 A-B.

167 C-F.

168 G-M.

169 N-P.

170 R-W.

* * *

Not accessible until 2012:

6 Mi 14 - Documents conservés sous les cotes mentionnées ci-dessous.

1940-1962

49 W 14 Etrangers : renseignements demandés par les consuls ou par divers organismes (correspondance classée par ordre alphabétique des pays d'origine et des noms d'étrangers).
1945-1962

49 W 23 Réfugiés espagnols suspects à diriger sur le camp du Vernet ; passeports italiens délivrés en 1940, demandes de retour en Italie ; pièces de transports délivrés aux Italiens indigents rentrant dans leur pays.

1940-1943

49 W 65-67 Entrées et internement des étrangers de toutes nationalités : documents statistiques. 1941-1942

65 A-V, 1941.

66 A-V, 1942.

67 A-V, 1943.